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CHESTIONAR PENTRU COMISARA DESEMNATĂ 

Jessika ROSWALL 

Mediu, reziliență în domeniul apei și o economie circulară competitivă 

 

1. Competența generală, angajamentul european și independența personală 

Ce aspecte ale calificărilor și experienței dumneavoastră vă recomandă în mod deosebit pentru a deveni comisară 

și pentru a promova interesul general european, îndeosebi în domeniul de care urmează să fiți responsabilă? Cum 

veți contribui la aplicarea orientărilor politice ale Comisiei? Cum veți integra și aplica perspectiva de gen în toate 

domeniile de politică din portofoliul dumneavoastră? Cum veți integra și aplica tematica legată de tineret? 

Ce garanții de independență puteți oferi Parlamentului și cum veți proceda pentru a vă asigura că niciuna dintre 

activitățile dumneavoastră trecute, actuale sau viitoare nu pune sub semnul întrebării modul în care vă veți 

îndeplini obligațiile în cadrul Comisiei? 

În copilăria mea, în anii 70 și 80, în Suedia UE era deseori percepută ca fiind departe. Poate din cauza poziției 

noastre geografice la periferia continentului și a unei istorii în care ne-am considerat nealiniați și independenți, nu 

a existat niciodată certitudinea că Suedia va adera într-o zi la Uniune. Cu toate acestea, la începutul anilor 90 eram 

o tânără angajată politic și am militat pentru ca Suedia să devină stat membru, nu numai pentru că eram convinsă 

de beneficiile economice pe care le va aduce apartenența la UE, ci și pentru că știam că Suedia face parte din 

proiectul european. Bazată pe deschidere, libertate și demnitate umană, UE reprezenta aspirațiile generației mele 

și viitorul pe care ni-l doream pentru copiii noștri.  

 

Încă îmi amintesc de acele momente: discuțiile de acasă, dezbaterile de la școală și întâlnirile cu cetățenii în 

primării și în piețele din întreaga țară. Dar mai ales îmi amintesc imensa mândrie pe care am simțit-o atunci când 

Suedia a devenit, în cele din urmă, stat membru. Pentru mine ar fi cea mai mare onoare să pot continua să contribui 

la construirea viitorului nostru european comun în calitate de comisară.  

 

Sunt mamă și bunică – este foarte important pentru mine să știu ce Uniune vom lăsa generației următoare. 

Provocările la adresa securității, prosperității și naturii de care depinde bunăstarea noastră sunt numeroase. Dar, 

de asemenea, sunt convinsă că avem puterea de a depăși aceste provocări dacă lucrăm împreună.  

 

În calitate de ministră a afacerilor europene în timpul președinției suedeze a Consiliului, în 2023, am avut sarcina 

de a promova o Europă mai ecologică, mai sigură și mai prosperă. Pentru mine, contribuția la orientarea direcției 

Uniunii într-o perioadă de incertitudine fără precedent a fost o sarcină dificilă și totodată gratifiantă. Sunt mândră 

de rolul meu în a menține sprijinul nostru pentru Ucraina, în a plasa competitivitatea printre prioritățile majore și 

în a contribui la găsirea unui acord cu privire la componentele substanțiale ale pachetului „Pregătiți pentru 55”.  

 

În urmă cu câteva săptămâni, președinta von der Leyen mi-a încredințat, în calitate de comisară desemnată, un 

portofoliu care afectează viața tuturor europenilor. Așa cum a menționat președinta în scrisoarea mea de misiune, 

„protecția climei și a naturii este vitală pentru prosperitate și sănătate”. Dacă voi fi confirmată în funcție, voi 

contribui la aplicarea orientărilor politice în calitate de comisară pentru mediu, reziliență în domeniul apei și o 

economie circulară competitivă și, totodată, voi avea o atitudine activă, colaborativă și angajată în calitate de 

membră a colegiului. Puține alte domenii de politică se regăsesc atât de adânc în acquis-ul Uniunii. Prin urmare, 

o cooperare strânsă cu alți membri ai colegiului va fi esențială – o calitate de care sper că am făcut dovadă în mod 

clar de-a lungul întregii mele cariere politice.  

 

În calitate de comisară, voi pune un accent puternic pe comunicarea directă cu cetățenii despre Europa, pe tematici 

care țin de portofoliul meu și nu numai. Prin urmare, aștept cu interes să vizitez toate statele membre și multe 

regiuni și să colaborez în mod activ cu partenerii noștri internaționali – în special în contextul Cadrului mondial 

pentru biodiversitate de la Kunming-Montréal și al Tratatului mondial privind materialele plastice. În conformitate 
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cu obiectivul Comisiei de a consolida rolul geopolitic al Europei, voi depune, de asemenea, eforturi pentru a mă 

asigura că UE își asumă un rol de lider în guvernanța de mediu la nivel mondial, în special în ceea ce privește 

protecția biodiversității, reziliența în domeniul apei și politicile privind economia circulară, contribuind atât la 

competitivitatea noastră globală, cât și la durabilitatea mediului. 

 

În calitate de comisară, aș continua, de asemenea, activitatea noastră importantă privind egalitatea de gen și 

implicarea tinerilor, acestea fiind aspecte pentru care Parlamentul a indicat calea de urmat. Așa cum s-a subliniat 

în programul ONU pentru mediu și în cadrul Forumului mondial al OCDE privind mediul, schimbările în domeniul 

mediului au un impact specific în funcție de gen. Prin urmare, în conformitate cu cerințele celui de-al 8-lea program 

de acțiune pentru mediu, voi depune eforturi în vederea integrării perspectivei de gen în toate politicile de mediu, 

lucrând alături de comisarul pentru egalitate și mobilizând resurse precum coordonatorul DG Mediu pentru 

egalitate și Grupul operativ pentru egalitate al Comisiei. Mă voi asigura că impactul relevant specific legat de gen 

este analizat în evaluările impactului și voi colabora cu părțile interesate cu privire la aceste chestiuni. Printre 

altele, se va lua în considerare impactul social al politicilor de mediu asupra femeilor, în special în comunitățile 

vulnerabile, și se va garanta faptul că tranziția noastră către durabilitate nu adâncește inegalitățile existente. 

 

Pierderea de durată a calității mediului și a biodiversității va afecta generațiile mai tinere. Iar tinerii au opinii 

proprii – uneori diverse – cu privire la abordarea corectă în ceea ce privește politicile de mediu, reziliența în 

domeniul apei și economia circulară. Așadar, aștept cu interes primul meu dialog anual în materie de politici pentru 

tineret, la care voi participa în primele 100 de zile ale mandatului meu. Dacă voi fi confirmată în funcția de 

comisară, voi dori în mod special să mă întâlnesc cu reprezentanții tinerilor din întreaga UE și de la nivel 

internațional, inclusiv cu cei din partea organizațiilor de mediu și a tinerilor fermieri. Aceste consultări mă vor 

ajuta să înțeleg perspectiva tinerilor în procesul de elaborare a politicilor aflate în responsabilitatea mea și în 

contextul reprezentării UE la nivel mondial.  

 

În calitate de comisară desemnată care vă solicită încrederea, mă angajez să respect cele mai înalte standarde de 

etică, să acționez întotdeauna în conformitate cu tratatele și să mă conformez codului de conduită al comisarilor. 

În timpul președinției suedeze a Consiliului, am pus un accent deosebit pe rolul meu de intermediar onest și pe 

găsirea unei baze comune de înțelegere între statele membre. În calitate de comisară, nu aș primi instrucțiuni de la 

niciun guvern sau vreo altă entitate și m-aș dedica promovării interesului european. În cazul în care ar apărea o 

situație care ar putea constitui un conflict de interese în exercitarea atribuțiilor mele, aș informa-o imediat pe 

președintă. Îmi asum aceste angajamente cu multă seriozitate: sunt juristă, am fost membră a Baroului din Suedia, 

deputată în Parlament și ministră ani de-a rândul și mi-am pus viața în serviciul integrității, independenței și 

imparțialității.  

 

 

2. Gestionarea portofoliului și cooperarea cu Parlamentul European  

Vă angajați să informați în mod corespunzător Parlamentul cu privire la acțiunile dumneavoastră și cele ale 

serviciilor din subordinea dumneavoastră? În ce sens vă considerați răspunzătoare în fața Parlamentului? 

Ce angajamente specifice sunteți pregătită să vă asumați legat de colaborarea cu Parlamentul, prezența în 

comisiile și în plenul Parlamentului, transparența și cooperarea și cum veți da curs efectiv pozițiilor și cererilor 

de inițiative legislative ale Parlamentului? Legat de inițiativele planificate sau procedurile în curs, sunteți dispusă 

să transmiteți Parlamentului la timp aceleași informații și documente pe care le puneți la dispoziția Consiliului? 

Forța Uniunii noastre, de la înființarea sa, se bazează pe cooperare. Fără cooperarea transfrontalieră și regională și 

fără convingeri politice, proiectul european nu ar fi putut fi realizat. De asemenea, acest principiu al cooperării stă 

la baza relațiilor dintre instituțiile noastre și mă angajez să îl respect.  

 

În calitate de deputată timp de mai multe mandate, de fostă ministră a afacerilor europene și de comisară 

desemnată, sunt pe deplin conștientă de importanța dialogului cu cetățenii în serviciul cărora sper să pot lucra. În 

calitate de membră a colegiului și respectând procedurile prevăzute în tratat, mă voi considera răspunzătoare în 

fața deputaților, aleși în mod direct, din Parlamentul European. Acesta este modul în care am lucrat în guvern și în 

care aș lucra în calitate de comisară. 

 

Acest Parlament și-a demonstrat în repetate rânduri poziția de lider în ceea ce privește tranziția durabilă a Europei: 

a solicitat acțiuni și rezultate clare, ținând cont în același timp de opiniile cetățenilor care sunt preocupați de faptul 

că politicile noastre sunt uneori prea complexe. Am asistat la toate acestea în timpul mandatului meu de ministră 
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a afacerilor europene în cadrul președinției suedeze a Consiliului, participând la aproximativ cincizeci de dezbateri 

în plen. Acest lucru mi-a oferit informații prețioase cu privire la aspirațiile și preocupările Parlamentului, ceea ce 

m-a ajutat să construiesc punți între colegiuitori. Pentru a beneficia de cel mai larg sprijin democratic și de cele 

mai eficiente rezultate în materie de politici, tranziția durabilă și echitabilă trebuie dezvoltată în cooperare cu 

Parlamentul. 

 

Mă angajez să continui aceste schimburi dacă sunt confirmată în funcția de comisară și să depun eforturi pentru a 

consolida relația specială dintre Parlament și Comisie, în conformitate cu angajamentele afirmate de președintă în 

orientările sale politice, în Acordul-cadru din 2010 și în Acordul interinstituțional din 2016 privind o mai bună 

legiferare. În calitate de comisară, toate relațiile mele și ale cabinetului meu cu Parlamentul se vor baza pe 

deschidere, transparență, încredere reciprocă și schimb periodic de informații, inclusiv prin participarea mea 

personală la audierile comisiilor, la dezbaterile în plen și la negocierile internaționale.  

 

Dacă voi fi confirmată în funcție, voi urmări în mod proactiv angajamentul președintei de a conferi Parlamentului 

un rol mai important în inițierea și elaborarea legislației. Îmi va face plăcere să discut orice rezoluție prezentată de 

Parlament în temeiul articolului 225 pe tematicile din portofoliul meu, creând un dialog structurat specific cu 

comisia competentă și voi juca un rol activ în deliberările Comisiei ca urmare a acestor rezoluții. Pentru a-i permite 

Parlamentului să își exercite în mod eficace controlul democratic, mă angajez să furnizez informațiile necesare 

privind inițiativele planificate și procedurile legislative în curs, în mod clar și în timp util și pe picior de egalitate 

cu Consiliul. Acest angajament este valabil pentru pozițiile și solicitările de inițiative legislative ale Parlamentului, 

la care voi da curs în mod rapid și clar. Desigur, în conformitate cu Acordul interinstituțional privind o mai bună 

legiferare, mă voi asigura că Parlamentul este pe deplin informat cu privire la potențialul impact social, de mediu 

și economic al legislației propuse.  

 

Întrebări adresate de Comisia pentru mediu, sănătate publică și siguranță alimentară 

3. Ce măsuri concrete veți lua în contextul strategiei europene pentru reziliența în domeniul apei pentru a 

soluționa problemele legate de utilizarea eficientă a apei, deficitul de apă, poluarea și riscurile legate de apă? 

Cum veți lua în considerare particularitățile fiecărui stat membru, inclusiv în materie de agricultură, și relația 

critică dintre apă și ecosistemele sănătoase, luând în considerare și tehnologiile disponibile? Ce măsuri 

intenționați să luați pentru a atinge și a menține standarde înalte de calitate a apei, inclusiv prin asigurarea 

respectării cadrului juridic existent? 

Apa este o problematică globală, iar UE trebuie să își asume în continuare rolul de lider în acest domeniu. 

Gestionarea durabilă a apei, deficitul de apă și reziliența în sectorul apei sunt provocări-cheie pentru viitorul UE 

și al statelor sale membre. Apa este o resursă pentru cetățeni, întreprinderi, agricultură, infrastructură, energie, 

navigația interioară și toate ecosistemele și serviciile ecosistemice furnizate. Însă apa se află deja sub presiune în 

multe părți ale Europei din cauza schimbărilor climatice și, la nivel global, din cauza unei gestionări structurale 

defectuoase, a utilizării nesustenabile a terenurilor, a schimbărilor hidromorfologice și a poluării. 

Regiunile și orașele din Europa se confruntă din ce în ce mai mult cu valuri de căldură letale, cu deficite de apă și 

cu inundații bruște. Asigurarea unui sistem de gestionare a apei curat, eficient și circular este esențială pentru 

cetățeni și pentru prosperitatea și competitivitatea durabilă a UE în toate sectoarele economice (a se vedea, de 

asemenea, întrebarea nr. 8). Garantarea accesului la apă curată pentru toți trebuie să fie o parte esențială a agendei 

privind „tranziția justă”. 

Prin urmare, obiectivul general al strategiei europene pentru reziliența în domeniul apei va fi să mențină calitatea 

și cantitatea apei în UE și în afara acesteia, să sporească avantajul inovator competitiv al industriei europene a apei 

și să abordeze cauzele profunde ale provocărilor legate de apă, inclusiv poluarea, deficitul și impactul schimbărilor 

climatice. Această strategie va fi complementară noului Plan european de adaptare la schimbările climatice, 

Mecanismului european de apărare civilă și Pactului european privind oceanele. Voi lucra alături de comisarul 

pentru climă, zero emisii nete și creștere curată, de comisarul pentru pregătire și gestionarea situațiilor de criză și 

de comisarul pentru pescuit și oceane, pentru a asigura o abordare coerentă în toate inițiativele noastre legate de 

apă. Parteneriatul și solidaritatea vor fi concepte esențiale în acest context. 

O abordare cuprinzătoare de tip „de la izvor la mare” este esențială pentru integrarea gestionării apelor dulci de-a 

lungul întregului circuit al apei. Alături de comisarul pentru pescuit și oceane, mă angajez să asigur o gestionare 

sustenabilă a ecosistemelor noastre marine și de coastă, creând astfel o bază solidă pentru o economie albastră 

prosperă. 
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Abordarea mea va include trei elemente concrete principale, axate pe punerea în aplicare riguroasă a legislației 

existente, pe investiții semnificative în infrastructura de alimentare cu apă și în tehnologiile industriale curate 

relevante, precum și pe simplificarea legislației, acolo unde acest lucru este util. Dacă voi fi confirmată în funcția 

de comisară, voi acorda prioritate punerii în aplicare a principalelor acte legislative, în dialog cu părțile interesate 

relevante, și voi oferi sprijin adaptat statelor membre, abordând nevoile specifice, inclusiv în regiuni. Mă angajez 

să particip la acest dialog și nu voi ezita să iau toate măsurile necesare în caz de nerespectare structurală a 

prevederilor legale. În ceea ce privește nevoile de finanțare, intenționez să cooperez cu Banca Europeană de 

Investiții și cu alte instituții financiare și părți interesate pentru a dezvolta noi soluții de finanțare și pentru a 

consolida investițiile în soluții de infrastructură tradiționale și bazate pe natură, în egală măsură.  

Fiind conștientă de diferențele și provocările regionale, aș dori să elaborez o strategie europeană de reziliență în 

domeniul apei care să pledeze pentru o abordare coerentă a gestionării apei, adaptată la condițiile specifice ale 

fiecărui stat membru. La nivelul UE, ne confruntăm cu numeroase probleme legate de apă, inclusiv deficitul de 

resurse de apă din cauza perioadelor prelungite de secetă, inundații catastrofale și degradarea ecosistemelor 

acvatice, atât în mediul de apă dulce, cât și în cel marin. Toate acestea sunt extrem de costisitoare pentru cetățeni 

și pentru întreprinderile noastre. Deși aceste provocări sunt comune la nivelul Uniunii, frecvența și gravitatea lor 

variază. În cooperare cu vicepreședintele executiv pentru coeziune și reforme, voi depune eforturi pentru a 

mobiliza investiții și pentru a sprijini reformele care abordează aceste provocări legate de apă. Obiectivul nostru 

trebuie să fie menținerea coeziunii sociale și teritoriale și creșterea rezilienței comunităților rurale și urbane în 

întreaga UE.  

Sunt conștientă de provocările specifice cu care se confruntă sectorul agricol, care este puternic afectat de deficitul 

și de surplusul de apă, precum și de deteriorarea calității apei. Consider că este imperativ să se ia măsuri specifice 

pentru a sprijini practici agricole reziliente în materie de apă și pentru a aborda impactul negativ pe care îl au 

scurgerile de nutrienți (inclusiv de nitrați) și de pesticide asupra calității apei. Alături de comisarul pentru 

agricultură și alimentație, voi depune eforturi pentru a integra reziliența în materie de apă în noua viziune pentru 

agricultură și alimentație.  

În cadrul strategiei privind reziliența în domeniul apei, doresc, de asemenea, să promovez dezvoltarea și utilizarea 

noilor tehnologii prin facilitarea accesului la finanțare și prin promovarea unei utilizări eficiente a apei, inclusiv 

prin reutilizare. Acest lucru se va baza pe avantajul inovator și pe expertiza existente în sectorul apei din UE în 

ceea ce privește infrastructura de apă, utilizarea eficientă a apei, digitalizarea și inteligența artificială (IA).  

Mă angajez să promovez reziliența în domeniul apei la nivel global și, dacă voi fi confirmată în funcția de comisară, 

mă voi angaja în dialog și parteneriate cu țările terțe, în special cu trimisul special al ONU pentru apă, în pregătirea 

Conferinței ONU privind apa din 2026. O prioritate-cheie va fi asigurarea accesului la apă sigură și la salubritate 

și promovarea cooperării transfrontaliere în domeniul apei. Sprijinirea acțiunilor multilaterale privind apa prin 

intermediul unor platforme precum Convenția CEE-ONU sau Convenția ONU pentru combaterea deșertificării va 

contribui la asigurarea păcii și stabilității la nivel mondial. 

 

4. Ce măsuri concrete intenționați să prezentați ca parte din actul legislativ privind economia circulară pentru a 

crea o cerere pe piață pentru materii prime secundare și o piață unică pentru deșeuri? În plus față de aplicarea 

necesară a legislației în vigoare, va depăși acest act revizuirea cadrului actual privind deșeurile și produsele 

sustenabile? Care este efectul preconizat asupra amprentei de mediu a Uniunii, a utilizării resurselor și a 

competitivității UE? Ce acțiuni sectoriale specifice – cum ar fi, de exemplu, privind materiile prime critice și 

textilele – veți întreprinde, având în vedere și importurile din țările terțe?  

Obiectivul tranziției circulare este de a trece de la o abordare liniară la o abordare bazată pe ciclul de viață pentru 

produse și materiale. Acest lucru este esențial pentru creșterea competitivității și a performanței economice, 

reducând în același timp amprenta noastră de mediu și dependența noastră de resursele primare. Abordările 

circulare vor optimiza productivitatea resurselor și utilizarea materialelor secundare și ar trebui să facă parte 

integrantă din Pactul pentru o industrie curată. 

Extracția și prelucrarea resurselor generează peste jumătate din emisiile globale de gaze cu efect de seră, o parte 

semnificativă a impactului asupra sănătății și cea mai mare parte a pierderii biodiversității atunci când se ia în 

considerare schimbarea destinației terenurilor. Resursele reprezintă cel mai mare cost de producție pentru industria 

prelucrătoare europeană, ceea ce face ca utilizarea prudentă și rațională a resurselor să fie un aspect esențial pentru 

competitivitate. Industriile UE depind de materiile prime critice și strategice, iar sistemele circulare sunt concepute 
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pentru a menține resursele în uz cât mai mult timp posibil, limitând astfel deșeurile și reducând dependențele 

externe care ne amenință autonomia strategică deschisă.  

În cursul ultimului mandat s-au depus eforturi substanțiale pentru a introduce noi inițiative și pentru a revizui acte 

legislative esențiale.  

În același timp, piața unică pentru economia circulară nu este încă o realitate. 

Principalele provocări pentru tranziția UE către o economie circulară sunt legate de cererea relativ scăzută de 

materii prime secundare, de produse și de servicii circulare, corelată cu o piață unică a deșeurilor ineficace. Acest 

aspect a fost evidențiat în rapoartele Letta și Draghi. Dacă voi fi confirmată în funcția de comisară, acestea sunt 

câteva din domeniile pe care aș dori să le abordez.  

Pentru a realiza o economie circulară competitivă și pentru a maximiza beneficiile pieței unice, este esențial să se 

rectifice ineficiențele pieței (a se vedea, de asemenea, întrebarea nr. 9). Materiile prime secundare sunt adesea mai 

scumpe decât materiile prime virgine, ale căror prețuri nu țin seama, de regulă, de impactul extracției și prelucrării 

lor asupra mediului. Înainte de a prezenta actul legislativ privind economia circulară, voi evalua în detaliu aceste 

provocări și voi explora potențialele soluții printr-un dialog amplu cu părțile interesate, cu autoritățile naționale și 

cu reprezentații mediului de afaceri, urmărind întotdeauna îmbunătățirea competitivității și raționalizarea 

proceselor. Aceasta va include strategii pentru a spori utilizarea materiilor prime secundare, reducând astfel 

amprenta de mediu, în special în ceea ce privește amprenta de mediu a consumatorilor și amprenta materiilor 

prime, sprijinind avantajul competitiv al industriei noastre.  

 Consider că potențialul nostru se articulează în jurul a trei elemente:  

• Punerea în practică a legislației cuprinzătoare pe care Parlamentul și Consiliul au aprobat-o în ultimul mandat. 

Aceasta include monitorizarea, alerta timpurie și asistența tehnică, precum și explorarea soluțiilor de finanțare. 

• Valorificarea pieței unice, care implică o mai mare armonizare și abordări mai eficace ale unor aspecte precum 

răspunderea extinsă a producătorilor și criteriile de eliminare a deșeurilor, precum și raționalizarea și 

simplificarea.  

• Consolidarea economiei tranziției circulare și promovarea produselor și a modelelor de afaceri circulare, 

inclusiv la nivelul fluxului de deșeuri de echipamente electrice și electronice care se află în creștere rapidă și 

este bogat în materiale critice și alte materiale valoroase.  

Trebuie, de asemenea, să ne amintim că UE acționează pe piețele mondiale și că politicile noastre au efecte dincolo 

de frontierele Uniunii. Prin urmare, dacă voi fi confirmată în postul de comisară, voi colabora cu toți colegii mei 

comisari cu privire la dimensiunea externă a circularității. Doresc să cooperez pentru a asigura condiții de 

concurență echitabile, inclusiv prin supravegherea pieței. De asemenea, trebuie să diversificăm importurile de 

materii prime critice și să promovăm circularitatea prin intermediul parteneriatelor pentru comerț și investiții 

curate, pentru a promova relații pe termen lung reciproc avantajoase. 

Pentru a stabili cele mai eficace și adecvate instrumente pentru actul legislativ privind economia circulară, doresc 

să mă angajez în consultări ample și să efectuez evaluări cuprinzătoare ale impactului, luând în considerare cu 

atenție articularea acquis-ului actual, potențialele implicații financiare și sarcina administrativă. Deși eventualele 

acțiuni trebuie să fie specifice, intenționez să merg dincolo de revizuirea cadrului actual, atunci când acest lucru 

este oportun. Printre exemplele de instrumente care ar putea juca un rol important se numără continuarea 

armonizării, măsurile care vizează în mod specific fluxul tot mai mare de deșeuri de echipamente electrice și 

electronice, măsurile de promovare a unor noi piețe prin obiective privind conținutul reciclat, stimulentele 

economice și o revizuire a politicilor în materie de achiziții publice. Recunoscând natura diversă a materialelor și 

provocările unice legate de cerere și ofertă, nu voi adopta o abordare universală. În schimb, voi continua punerea 

în aplicare a strategiilor și a legislației privind materialele plastice, bateriile, ambalajele și textilele, adaptându-ne 

eforturile pentru a aborda particularitățile fiecărui sector. 

În plus, după cum se menționează în scrisoarea mea de misiune, dacă voi fi confirmată în funcția de comisară, 

intenționez să prezint o nouă strategie în domeniul bioeconomiei pentru a încuraja inovarea, pentru a extinde 

producția de biomateriale în mod durabil și pentru a exploata sinergiile cu economia circulară (a se vedea, de 

asemenea, întrebarea nr. 7). 
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De asemenea, voi valorifica potențialul Regulamentului privind proiectarea ecologică a produselor sustenabile 

pentru economia circulară, în consultare cu părțile interesate, garantând că cerințele în materie de proiectare 

ecologică sunt raționalizate, operaționale și eficace (a se vedea, de asemenea, întrebarea nr. 9).  

În general, obiectivul meu este să pregătesc un act legislativ privind economia circulară care să plaseze amprenta 

de mediu a Uniunii pe o traiectorie descendentă susținută, consolidând în același timp competitivitatea UE și 

promovând autonomia noastră strategică deschisă.  

 

5. Cum veți pune în aplicare Planul de acțiune privind reducerea la zero a poluării pentru a vă asigura că toate 

sectoarele sunt luate în considerare în mod corespunzător acolo unde este necesar? Aveți în vedere măsuri 

suplimentare? Când veți prezenta o propunere de revizuire a Regulamentului REACH care să asigure 

simplificarea, garantând în același timp o protecție sporită a sănătății și a mediului și o industrie competitivă? În 

ceea ce privește PFAS, ce intenționați să faceți pentru a reduce la minimum expunerea oamenilor și a mediului la 

acestea, asigurând în același timp un cadru clar și fezabil pentru industrie, ținând seama de utilizările esențiale?  

Apa curată și aerul sunt drepturi fundamentale de care beneficiem cu toții. Măsurile din cadrul Planului de acțiune 

privind reducerea la zero a poluării, din 2021, au fost finalizate sau au avansat foarte bine, inclusiv legislația 

revizuită, consolidată și actualizată care contribuie la Pactul verde european în ceea ce privește calitatea aerului, 

poluarea apei, epurarea apelor urbane uzate, emisiile industriale, mercurul și etichetarea și ambalarea substanțelor 

chimice dăunătoare. În conformitate cu orientările politice ale președintei alese, prioritatea pentru anii următori va 

fi punerea în aplicare și sprijinirea statelor membre – inclusiv a regiunilor și a municipalităților – în punerea în 

aplicare a acestor noi măsuri, în beneficiul cetățenilor, în special al persoanelor celor mai vulnerabile, și al 

întreprinderilor deopotrivă. 

Dacă voi fi confirmată în funcția de comisară, voi oferi o imagine de ansamblu cuprinzătoare asupra progreselor 

înregistrate în direcția atingerii obiectivelor noastre pentru 2030 privind reducerea la zero a poluării. Printre 

principalele etape rămase se numără finalizarea evaluărilor în curs ale legislației privind nitrații, cadrul strategiei 

marine și apa pentru scăldat, precum și verificarea adecvării principiului „poluatorul plătește”. Strategia planificată 

privind reziliența în domeniul apei va fi, de asemenea, importantă în acest context. 

În plus, în orientările politice ale președintei alese se solicită un pachet de măsuri privind industria chimică, în 

cadrul Pactului pentru o industrie curată. Acest pachet de măsuri ar trebui să consolideze asigurarea respectării 

legislației privind substanțele chimice pentru a garanta condiții de concurență echitabile, inclusiv pentru vânzările 

online, în vederea menținerii și sprijinirii poziției competitive a întreprinderilor sustenabile din UE la nivel 

mondial. În plus, acesta ar trebui să ofere un sprijin mai mare industriei chimice, în special IMM-urilor, în tranziția 

lor către alternative mai sigure. Mă angajez să pregătesc, împreună cu vicepreședintele executiv pentru prosperitate 

și strategie industrială, un pachet de măsuri privind industria chimică în care să fie inclusă o propunere legislativă 

de revizuire a REACH în 2025 (a se vedea, de asemenea, răspunsul la întrebarea nr. 8). Doresc ca revizuirea 

REACH să simplifice și să modernizeze cadrul de reglementare pentru a spori competitivitatea și securitatea 

durabilă în UE și pentru a asigura protecția sănătății umane și a mediului. Doresc să revizuiesc sistemul dual de 

autorizații și restricții, pentru a reduce în mod substanțial necesitatea unor autorizații individuale de utilizare a 

substanțelor periculoase, precum și pentru a îmbunătăți cerințele de informare în domenii-cheie, cum ar fi 

perturbatorii endocrini. Acest lucru va elimina lacunele în materie de informații și va îmbunătăți controlul 

riscurilor. 

În Comunicarea Comisiei din aprilie 2024 privind „utilizarea esențială” se recunoaște faptul că există aplicații 

industriale semnificative ale substanțelor nocive, inclusiv PFAS, care sunt esențiale pentru tranziția verde și cea 

digitală, precum și pentru autonomia noastră strategică. Actuala propunere de restricționare a PFAS într-o gamă 

largă de aplicații industriale și în produse pentru consumatori ar trebui să ofere mai multă claritate și previzibilitate 

cât mai curând posibil. Pot menționa deja că voi încerca să interzic utilizarea PFAS în produsele pentru 

consumatori, cum ar fi produsele cosmetice, materialele care intră în contact cu alimentele și îmbrăcămintea de 

exterior. În cazul în care nu sunt disponibile alternative adecvate în ceea ce privește performanța și siguranța, aș 

sprijini utilizarea în continuare a PFAS în aplicațiile industriale, în special în cele critice, în condiții strict 

controlate, până la identificarea unor substituenți acceptabili, această utilizare urmând să fie însoțită de norme 

stricte privind emisiile și eliminarea pentru a limita eliberarea lor în mediu, precum și de stimulente clare pentru 

inovare și dezvoltarea de înlocuitori durabili. 
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6. Vă angajați să puneți în aplicare și să asigurați pe deplin și la timp respectarea actelor legislative în vigoare 

privind natura și să respectați angajamentele internaționale ale UE? Cum vă veți asigura că este disponibil un 

nivel adecvat de finanțare pentru a pune în aplicare aceste politici, inclusiv un posibil fond dedicat refacerii naturii 

în următorul CFM? Cum preconizați dezvoltarea unui cadru dedicat creditelor pentru natură? 

Mă angajez să pun în aplicare și să respect pe deplin și în timp util întreaga legislație privind natura și să îndeplinesc 

angajamentele internaționale asumate de UE în materie de biodiversitate, în special în temeiul Cadrului 

mondial pentru biodiversitate de la Kunming-Montréal. Ecosistemele sănătoase oferă beneficii multiple cetățenilor 

și societăților noastre, inclusiv atenuarea schimbărilor climatice, adaptarea la acestea, prevenirea riscurilor de 

dezastre, securitatea alimentară, securitatea apei și diverse alte servicii ecosistemice. Acest lucru este esențial 

pentru bunăstarea societății noastre și pentru reziliența economiilor noastre, precum și pentru competitivitatea 

noastră pe termen lung.  

Deși obiectivul de a proteja din punct de vedere juridic 30 % din suprafața noastră terestră pare realizabil, același 

obiectiv pentru mările noastre necesită eforturi sporite. În plus, trebuie să ne asigurăm că toate zonele protejate 

sunt gestionate și conservate în mod eficace pentru a oferi beneficii depline societății, economiei noastre și, 

bineînțeles, naturii înseși.  

Acquis-ul privind natura, inclusiv așa-numitele directive privind natura și noul Regulament privind restaurarea 

naturii, sunt instrumente puternice și totodată flexibile, care contribuie la protejarea și refacerea ecosistemelor, la 

protejarea serviciilor ecosistemice esențiale și la creșterea rezilienței Europei. Astfel, ele contribuie, de asemenea, 

la competitivitatea noastră. Punerea lor în aplicare deplină și asigurarea respectării lor sunt, de asemenea, necesare 

pentru îndeplinirea angajamentelor internaționale asumate de UE și se vor număra printre prioritățile mele dacă 

voi fi confirmată în calitate de comisară.  

Dacă voi fi confirmată în funcție, mă voi concentra asupra punerii în aplicare, în strânsă colaborare cu toate părțile 

interesate, utilizând în același timp întregul set de instrumente disponibile, inclusiv asistența tehnică, asigurarea 

conformității, consolidarea capacităților și garantarea respectării legislației. Doresc, de asemenea, să interacționez 

cu regiunile pentru a discuta despre provocările specifice cu care se confruntă acestea. Mă angajez să simplific 

legislația, îmi propun să reduc la minimum sarcinile administrative inutile și să îmbunătățesc coerența și sinergiile 

dintre diferitele politici ori de câte ori este posibil, fără a submina obiectivele politicilor noastre.  

Consider că trebuie să implementăm rapid instrumentele digitale și să exploatăm întregul lor potențial. În special, 

tehnologiile de observare a Pământului vor contribui la măsurile de punere în aplicare și de asigurare a respectării 

legislației, reducând în același timp la minimum sarcina asupra părților interesate. 

Stimularea investițiilor pozitive pentru natură este esențială pentru construirea unei economii reziliente și 

competitive. Investind în natură, abordăm provocările de mediu, creăm noi oportunități pentru cetățeni și 

întreprinderi și favorizăm crearea de locuri de muncă în sectoarele emergente. Va fi necesară o finanțare publică 

și privată adecvată pentru natură. 

Actualul cadru financiar multianual oferă deja mai multe oportunități de finanțare pentru natură, iar acestea trebuie 

utilizate la întregul lor potențial. După cum se prevede în orientările politice ale președintei alese, avem nevoie de 

o nouă abordare pentru un buget modern și consolidat pentru următorul cadru financiar multianual. Trebuie să 

elaborăm un nou buget pe termen lung care să fie mai bine orientat, mai raționalizat și cu un impact mai mare și 

care să reflecte, în același timp, prioritățile strategice europene și ambiția noastră de a forma o Comisie axată pe 

investiții. Mă angajez să evaluez cum putem să contribuim cel mai bine la restaurarea naturii din diverse surse și 

să creăm stimulente pentru a recompensa agricultorii și alți gestionari de terenuri care lucrează în cooperare cu 

natura, acordându-i respectul cuvenit. Voi lucra în acest sens alături de comisarul pentru agricultură și alimentație 

și de comisarul pentru buget, luptă antifraudă și administrație publică. În procesul de reflecție, trebuie să începem 

cu „ce dorim să finanțăm” pentru a vedea apoi „cum” putem să ne realizăm cel mai bine obiectivele și să obținem 

cele mai bune rezultate pe teren. Astfel, finanțarea noastră va avea un impact mai mare.  

Având în vedere nevoia urgentă de finanțare suplimentară și oportunitățile economice semnificative pe care aceasta 

le prezintă, dacă voi fi confirmată în funcția de comisară doresc să analizez posibilitatea de a institui și pune în 

aplicare stimulente bazate pe piață, ca o completare la finanțarea publică. Acestea ar include certificatele și 

creditele pentru natură, concepute pentru a-i recompensa financiar pe cei care adoptă practici durabile. Aceste 
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stimulente ar putea, de asemenea, să încurajeze societățile de asigurări să investească mai mult în ecosisteme 

solide, să sprijine întreprinderile în mobilizarea serviciilor ecosistemice și să promoveze dezvoltarea de produse 

ecologice. Dacă voi fi confirmată în funcția de comisară, intenționez să mă angajez într-un dialog cu părțile 

interesate relevante și să susțin în continuare lucrările privind proiectele-pilot de certificare în domeniul 

biodiversității și creditele pentru natură, consolidând eforturile naționale actuale. Aceste sisteme ar trebui să 

respecte criterii stricte de calitate, în concordanță cu obiectivele europene și internaționale în materie de 

biodiversitate. 

 

7. Cum va mobiliza strategia actualizată în domeniul bioeconomiei potențialul bioeconomiei europene într-un 

mod sustenabil și în conformitate cu obiectivele stabilite în Pactul verde? Ce măsuri concrete veți lua pentru a 

implementa o strategie bazată pe date științifice, care să contribuie în mod semnificativ la competitivitatea 

economică a UE, respectând în același timp resursele naturale și de mediu? 

Sectorul bioeconomiei, în creștere în UE, oferă soluții alternative și inovatoare care acoperă o gamă largă de 

sectoare, inclusiv agricultura, alimentația, construcțiile, materialele, precum materialele plastice și textilele, 

produsele chimice și transporturile, și oferă numeroase oportunități interesante pentru cetățenii și întreprinderile 

din UE. Dacă voi fi confirmată în funcția de comisară, doresc să explorez întregul potențial al sectorului 

bioeconomiei, aflat în creștere. Consider că bioeconomia poate contribui în mod semnificativ la competitivitate și 

prosperitate, venind în completarea circularității și fiind o parte importantă a Pactului UE pentru o industrie curată. 

Voi prezenta o nouă strategie în domeniul bioeconomiei, în conformitate cu angajamentul președintei de a menține 

direcția Pactului verde european. Consider că strategia în domeniul bioeconomiei este un element-cheie al agendei 

privind competitivitatea durabilă și al politicilor industriale ale UE, având legături cu actul legislativ european 

privind biotehnologiile, cu strategia în domeniul științelor vieții și cu actul legislativ privind economia circulară. 

Ca parte a unei strategii consolidate în domeniul bioeconomiei, trebuie să sprijinim și să facilităm investiții-cheie 

în tehnologii, sectoare, produse și materiale care pot contribui la dezvoltarea bioeconomiei. Circularitatea va fi o 

temă centrală, garantând că bioeconomia reduce presiunea asupra mediului, protejează biodiversitatea și 

îmbunătățește toată gama de servicii ecosistemice. Acest lucru implică promovarea utilizării strategice a biomasei 

și menținerea acesteia în economie cât mai mult timp posibil înainte de a o folosi pentru producția de energie, 

maximizând utilizarea materiilor prime secundare (cum ar fi deșeurile alimentare și agricole, subprodusele și 

fluxurile secundare). 

Consider că abordarea noastră trebuie să recunoască faptul că biomasa este regenerabilă, dar nu infinită. Într-o 

perioadă în care asistăm la o intensificare a concurenței pentru biomasă, este esențial să gestionăm presiunea 

exercitată asupra terenurilor și a biomasei, în conformitate cu angajamentele internaționale ale UE, inclusiv în 

temeiul Cadrului mondial pentru biodiversitate de la Kunming-Montréal. Acest lucru depinde de aprovizionarea 

durabilă cu materii prime și de punerea în aplicare a principiului utilizării în cascadă, garantând că biomasa este 

utilizată pentru valoarea sa economică și de mediu maximă. Axându-ne pe materii prime subevaluate care respectă 

principiile durabilității și circularității, putem debloca potențialul bioenergiei durabile, în special în sectoare 

precum aviația care vor depinde probabil de combustibilii lichizi în viitorul previzibil.  

Pentru a atinge aceste obiective, strategia ar trebui să identifice un set de sectoare și produse bioeconomice pe care 

UE ar trebui să se concentreze în mod prioritar și să stabilească modalități de a sprijini extinderea acestora și de a 

consolida întreprinderile care se implică în aceste sectoare. Trebuie să ținem seama de faptul că, în multe cazuri, 

bioprodusele nu sunt în prezent competitive din punctul de vedere al costurilor în comparație cu alternativele fosile. 

Printre posibilele instrumente de consolidare a întreprinderilor durabile și de îmbunătățire a condițiilor pentru 

trecerea acestora „de la laborator la fabrică” s-ar număra etichetarea ecologică, simplificarea procedurilor de 

reglementare, stimularea biosoluțiilor prin intermediul achizițiilor publice, stabilirea unor standarde industriale 

relevante și, eventual, introducerea unor cerințe cu privire la conținutul de origine biologică pentru anumite 

categorii de produse, în urma unei analize atente și a unui dialog cu toate părțile interesate relevante. 

Dacă voi fi confirmată în funcția de comisară, intenționez să dezvolt strategia în cadrul unui dialog deschis și 

favorabil incluziunii cu instituțiile UE și cu părțile interesate. Mă angajez să susțin strategia pornind de la cele mai 

recente evoluții științifice, pe baza rezultatelor, a informațiilor și a cercetărilor puse la dispoziție de la ultima 

actualizare a strategiei în 2018, inclusiv a întreprinderii comune pentru bioeconomia circulară în Europa, în valoare 

de 2 miliarde EUR, din cadrul programului Orizont Europa. Privind în perspectivă, trebuie, de asemenea, să 

identificăm domeniile în care sunt necesare investiții-cheie în tehnologii, sectoare, produse sau materiale care vor 

stimula extinderea bioeconomiei, eliminând în același timp decalajul în materie de biomasă, în special prin 
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sprijinirea aprovizionării durabile, prin maximizarea utilizării materiilor prime secundare, cum ar fi deșeurile 

alimentare și agricole, și prin menținerea biomaterialelor în aplicațiile din domeniul materialelor cât mai mult timp 

posibil. 

 

Întrebări adresate de Comisia pentru industrie, cercetare și energie  

8. Cum intenționați să contribuiți la Pactul pentru o industrie curată? În acest sens, ce măsuri aveți în vedere 

pentru actul legislativ privind economia circulară, în special în ceea ce privește materiile prime critice? Cum 

intenționați să avansați în atingerea obiectivului ambițios de a reduce la zero poluarea și ce măsuri considerați 

că ar trebui incluse în noul pachet privind industria chimică? În acest context, aveți planuri specifice pentru 

PFAS? Ce măsuri intenționați să prezentați în cadrul strategiei europene pentru reziliența în domeniul apei în 

ceea ce privește sectoarele energetic, industrial și digital? Cum veți contribui la dezvoltarea noului Bauhaus 

european? 

Pactul privind o industrie curată va stabili mijloacele prin care ne vom sprijini competitivitatea, reziliența și 

autonomia strategică, asigurând totodată neutralitatea climatică. Scopul este de a consolida competitivitatea 

industrială, utilizând în același timp pe deplin o economie curată și circulară, pentru a contribui la reducerea 

poluării, a epuizării resurselor și a pierderii biodiversității. Voi colabora îndeaproape cu vicepreședinta executivă 

pentru o tranziție curată, justă și competitivă, cu vicepreședintele executiv pentru prosperitate și strategie 

industrială și cu comisarul pentru climă, zero emisii nete și creștere curată cu privire la Pactul pentru o industrie 

curată, cu scopul de a determina calea de urmat pentru decarbonizarea industriei și o economie circulară, curată și 

în care resursele sunt utilizate în mod eficient. Abordările circulare vor optimiza productivitatea resurselor și 

utilizarea materialelor secundare și ar trebui să facă parte integrantă din Pactul pentru o industrie curată. 

Doresc ca actul legislativ privind economia circulară să se concentreze pe blocajele rămase în calea tranziției 

circulare. Din rapoartele Letta și Draghi reiese că aceste blocaje sunt lipsa unei piețe unice circulare eficace pentru 

deșeuri, materiale secundare și produse sustenabile, cererea scăzută de materii prime secundare și prețurile pentru 

materiile prime virgine care nu reflectă externalitățile acestora. Prin urmare, evaluarea impactului pentru actul 

legislativ privind economia circulară va examina provocările legate de cererea și oferta de materii prime secundare. 

Intenționez, de asemenea, să interacționez cu părțile interesate în această privință. Măsurile specifice vor depinde 

de această evaluare și de contribuțiile părților interesate. În orice caz, punerea în aplicare a normelor existente va 

fi, de asemenea, esențială pentru o economie circulară de succes. În răspunsul meu la întrebarea nr. 4, subliniez 

posibilele elemente constitutive care trebuie luate în considerare. În conceperea acestor elemente de bază, doresc 

să simplific, ori de câte ori este posibil, viața întreprinderilor implicate în economia circulară. Un aspect care 

trebuie luat în considerare în acest sens este faptul că producătorii de materii prime secundare ar trebui să își poată 

vinde produsele pe piața unică fără a trebui să se confrunte cu norme diferite în fiecare stat membru. 

Abordările circulare vor fi esențiale pentru atingerea criteriului de referință de 25 % materii prime strategice 

reciclate până în 2030, prevăzut de Actul european privind materiile prime critice. Cerințele în materie de 

proiectare ecologică ar trebui, de asemenea, să garanteze faptul că produsele care conțin materii prime critice sunt 

concepute astfel încât să fie durabile, reparabile și reciclabile. Materiile prime care nu sunt „critice” prezintă, de 

asemenea, provocări pentru producători. Multe dintre acestea (oțel, ciment, plastic, biomateriale etc.) au o 

amprentă de carbon semnificativă și multe întreprinderi din UE depind de importurile din țări terțe, fiind așadar 

expuse la volatilitatea prețurilor și la deficitele de aprovizionare, ceea ce face ca UE să fie mai vulnerabilă din 

punctul de vedere al autonomiei strategice. 

După cum am explicat deja în răspunsul meu la întrebarea nr. 5, măsurile din Planul de acțiune privind reducerea 

la zero a poluării din 2021 au fost deja finalizate sau sunt într-un stadiu avansat. În conformitate cu orientările 

politice ale președintei alese, prioritare pentru anii următori vor fi punerea în aplicare și sprijinirea statelor membre 

– inclusiv a regiunilor, a comunităților rurale și urbane – pentru a garanta că măsurile sunt eficace și pentru a obține 

rezultatele preconizate.  

În orientările politice ale președintei alese se solicită un pachet de măsuri privind industria chimică în cadrul 

Pactului pentru o industrie curată. Mă angajez să pregătesc, împreună cu vicepreședintele executiv pentru 

prosperitate și strategie industrială, o propunere legislativă de revizuire a REACH în 2025, după cum am menționat 

deja în răspunsul meu la întrebarea nr. 5, cu scopul de a simplifica și moderniza cadrul de reglementare pentru a 

spori competitivitatea și securitatea durabilă în UE și pentru a asigura protecția sănătății umane și a mediului. 
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Contaminarea cu PFAS a solului și a apei reprezintă o amenințare pentru sănătatea umană și pentru mediu și 

implică costuri societale și economice semnificative. În răspunsul meu la întrebarea nr. 5, explic modul în care 

intenționez să abordez restricțiile privind PFAS și condițiile în care ar fi permisă utilizarea acestora. 

În răspunsul la întrebarea nr. 3 am prezentat planurile mele detaliate cu privire la strategia europeană pentru 

reziliență în domeniul apei. O parte importantă a acestei strategii se va axa pe promovarea circularității și a utilizării 

eficiente a apei. Mă angajez să depun eforturi pentru a promova noi oportunități de piață pentru industria UE din 

domeniul apei, care este deja foarte competitivă. 40 % din brevetele globale referitoare la gestionarea apei sunt 

europene și sunt convinsă de potențialul întreprinderilor noastre în acest sector.  

Dacă voi fi confirmată în funcția de comisară, voi promova noul Bauhaus european ca pe un catalizator continuu 

al Pactului verde european. Consider că, prin noul Bauhaus european, circularitatea poate deveni tangibilă pentru 

cetățeni, cercetători și întreprinderi prin proiecte specifice pe teren în statele membre și în regiunile acestora. 

Intenționez să valorific realizările înregistrate până în prezent și să utilizez mecanismele de finanțare pentru a 

promova cercetarea, testarea și demonstrarea proiectelor în conformitate cu spiritul Bauhaus și cu cele trei valori 

fundamentale ale sale – sustenabilitatea, incluziunea și estetica. Scopul este de a spori vizibilitatea tranziției curate 

și juste și adeziunea socială la aceasta, pe baza implicării comunității Bauhaus și a perspectivei centrate pe oameni. 

Voi lucra alături de vicepreședintele executiv pentru coeziune și reforme, de comisara pentru start-upuri, cercetare 

și inovare și de comisarul pentru energie și locuințe.  

Întrebare adresată de Comisia pentru piața internă și protecția consumatorilor 

9. În scrisoarea de misiune, președinta Comisiei Europene v-a solicitat să coordonați, împreună cu 

vicepreședintele executiv pentru prosperitate și pentru strategia industrială, lucrările în vederea adoptării unui 

act legislativ privind economia circulară pentru a crea o piață unică a deșeurilor și a intensifica eforturile de 

dezvoltare a unei piețe unice pentru produse sustenabile. Care este viziunea dumneavoastră și care sunt acțiunile 

specifice, inclusiv măsurile legislative, pe care le veți întreprinde în următorii ani pentru a atinge aceste obiective? 

Doresc ca actul legislativ privind economia circulară să se axeze pe blocajele rămase în calea tranziției circulare, 

printre care lipsa unei piețe unice circulare eficace pentru deșeuri, materiale secundare și produse sustenabile, 

cererea scăzută de materii prime secundare și faptul că prețurile materialelor virgine nu reflectă externalitățile 

acestora.  

Ca parte a actului legislativ privind economia circulară, aș dori, prin urmare, să propun măsuri legate de cerere și 

ofertă, simplificând în același timp cadrul de reglementare, după cum se menționează și în rapoartele Letta și 

Draghi. Toate măsurile specifice se vor baza pe evaluări cuprinzătoare ale impactului și pe opiniile părților 

interesate. În răspunsurile mele la întrebările nr. 4 și nr. 8, mi-am explicat deja viziunea și am prezentat acțiunile 

pe care intenționez să le întreprind.  

Nu voi adopta o abordare universală, deoarece pentru fiecare material există provocări diferite în ceea ce privește 

cererea și oferta. Orice acțiune de îmbunătățire a pieței resurselor secundare va reflecta faptul că piețele pentru 

diferitele produse (de exemplu, materiale plastice, textile, metale, biomateriale și minerale nemetalice) au propriile 

caracteristici. Îmi doresc o piață unică pentru produse sustenabile care să consolideze competitivitatea și să le ofere 

consumatorilor produse durabile, reparabile și de înaltă performanță. Această piață ar asigura condiții de 

concurență echitabile și coerente pentru producătorii din întreaga Europă. Prin promovarea oportunităților pentru 

reciclatori, reproducători, reparatori și recondiționatori, am contribui la crearea de noi locuri de muncă la diferite 

niveluri de competențe și în fiecare stat membru, stimulând astfel creșterea economică și durabilitatea. 

Dacă voi fi confirmată în funcția de comisară, în primul an al mandatului meu voi coordona activitatea în vederea 

adoptării primului plan de lucru legat de Regulamentul privind proiectarea ecologică a produselor sustenabile. 

Acest plan va identifica principalele categorii de produse pentru aplicarea de noi criterii în materie de proiectare 

ecologică, concentrându-se asupra produselor de consum și produselor industriale cu impact ridicat. Mă angajez 

să bazez aceste noi standarde pe un proces de consultare transparent și pe o participare activă a părților interesate, 

prin intermediul Forumului privind proiectarea ecologică. Obiectivul meu este de a stabili cerințe care să extindă 

ciclul de viață al materialelor și produselor în cadrul economiei UE, reducând în același timp costurile și eforturile 

administrative atât pentru consumatori, cât și pentru întreprinderi. 

Nu în ultimul rând, în ceea ce privește piața unică a deșeurilor, am luat deja măsuri pentru a aborda fragmentarea 

pieței UE prin eliminarea diferențelor în ceea ce privește transpunerea, interpretarea și aplicarea legislației în 

materie de deșeuri. Cu toate acestea, piața unică a deșeurilor și a resurselor secundare nu funcționează încă bine. 
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Trebuie să eliminăm barierele rămase. De exemplu, printr-o abordare armonizată a criteriilor de stabilire a încetării 

statutului de deșeu și a răspunderii extinse a producătorilor, se poate consolida și mai mult piața unică a deșeurilor 

și a materiilor prime secundare rezultate. 

 

Întrebări adresate de Comisia pentru agricultură și dezvoltare rurală 

10. Agricultura și silvicultura sunt cei mai mari utilizatori de terenuri din UE și, prin urmare, contribuie în mod 

semnificativ la atingerea obiectivelor UE în materie de climă și biodiversitate. Doamnă comisară desemnată, cum 

intenționați să conciliați obiectivele de protejare a biodiversității și de conservare a naturii, pe de o parte, cu 

menținerea producției agricole, garantarea securității alimentare și utilizarea durabilă a biomasei, pe de altă 

parte? Cum intenționați să consolidați reziliența în domeniul apei a sectorului agricol pentru a crește producția 

agricolă? Ce idei aveți pentru a contribui la viziunea pentru agricultură și sectorul alimentar? Cum vă veți asigura 

că sectoarele agricol și forestier sunt integrate în strategia în domeniul bioeconomiei? 

Dialogul strategic privind viitorul agriculturii UE a servit drept orientare importantă pentru acțiunea de creare a 

unor sisteme agroalimentare responsabile din punct de vedere social, profitabile din punct de vedere economic și 

durabile din punctul de vedere al mediului. Dacă voi fi confirmată în funcția de comisară, intenționez să lucrez 

alături de comisarul pentru agricultură și alimentație și să mă bazez pe activitatea dialogului strategic pentru a 

garanta că sectorul agricol al UE rămâne competitiv, rezilient și durabil.  

Fermierii și silvicultorii sunt gestionari importanți de terenuri și au o legătură strânsă cu mediul natural. Ei au 

nevoie de soluri sănătoase, de apă curată și de aer curat, precum și de o biodiversitate bogată, pentru a putea 

produce alimente esențiale, sigure și de înaltă calitate pentru noi toți și joacă un rol vital în îngrijirea solurilor. 

Terenurile agricole acționează, de asemenea, ca absorbant de carbon și oferă resurse regenerabile pentru sectoarele 

bioeconomiei, cum ar fi biomasa pentru industrie și energie. Fermierii și silvicultorii sunt pe deplin conștienți de 

impactul pe care seceta, inundațiile, incendiile forestiere, deficitul de apă și pierderea biodiversității îl pot avea 

asupra mijloacelor lor de subzistență – de exemplu, reducerea protecției produselor alimentare și creșterea 

riscurilor de răspândire a dăunătorilor și a bolilor la plante și la animale. Intensificarea concurenței pentru resurse 

și terenuri poate duce, de asemenea, la costuri sociale și economice mai mari pe termen lung. Acționând împreună, 

sunt convinsă că putem combate declinul biodiversității și deteriorarea calității apei prin punerea în aplicare a unor 

practici agricole durabile. 

Trebuie să ne asigurăm că fermierii și silvicultorii au venituri atractive și stabile, care reflectă rolul lor esențial în 

protejarea naturii, regenerarea solurilor, conservarea apei curate și a aerului curat. O mai bună gestionare a 

nutrienților și a pesticidelor este parte din soluția necesară pentru a reduce poluarea și pentru a conserva calitatea 

solurilor, asigurându-ne, în același timp, că agricultura rămâne competitivă și funcționează în limitele planetei. 

Sunt conștientă de aceste provocări, dar mă angajez să depun eforturi pentru obținerea unui rezultat echilibrat, în 

beneficiul tuturor.  

De asemenea, trebuie să integrăm mai bine producătorii primari în lanțul valoric al bioeconomiei și să exploatăm 

întregul potențial al acestuia. În activitatea mea de prezentare a unei noi strategii a UE în domeniul bioeconomiei, 

intenționez să mă adresez tuturor părților interesate relevante, inclusiv fermierilor și silvicultorilor, și să 

interacționez cu acestea, pentru a mă asigura că perspectivele și nevoile lor sunt luate în considerare (a se vedea 

răspunsul la întrebarea nr. 7).  

Fermierii își câștigă existența din ceea ce produc. Este un sector dificil, care depinde de condițiile meteorologice 

și de evoluția prețurilor pieței. Dacă dorim ca fermierii să treacă în continuare la practici mai durabile din punctul 

de vedere al mediului, trebuie să continuăm să tragem învățăminte din ceea ce au exprimat fermierii în ultimele 

luni pentru a concepe și pune în aplicare o nouă abordare menită să asigure durabilitatea, să sprijine decarbonizarea 

și să conserve biodiversitatea. Cred cu tărie în utilizarea unor stimulente și recompense, cum ar fi plata pentru 

serviciile ecosistemice, pentru a promova conservarea și utilizarea durabilă a serviciilor ecosistemice. Dacă voi fi 

confirmată în funcția de comisară, voi acorda prioritate elaborării de acțiuni pozitive legate de natură și investițiilor 

private, ca o completare a finanțării publice, vizând, de exemplu, accelerarea lucrărilor privind creditele pentru 
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natură, în strânsă cooperare cu părțile interesate, inclusiv cu statele membre, cu partenerii și organizațiile 

internaționale. 

Cele două propuneri legislative în curs privind monitorizarea pădurilor și a solului sunt menite să asigure o 

monitorizare sporită și o gestionare durabilă a pădurilor. Dacă voi fi confirmată în funcția de comisară, doresc să 

colaborez îndeaproape cu Parlamentul European cu privire la aceste chestiuni. Sunt convinsă că trebuie să utilizăm 

stimulente pentru a stabili cadrul adecvat pentru silvicultori în vederea promovării unor păduri reziliente care să 

contribuie la biodiversitate, la atenuarea schimbărilor climatice și la adaptarea la acestea și la bioeconomie și că 

trebuie să recunoaștem eforturile existente în materie de durabilitate. Doresc să facilitez și să stimulez implicarea 

finanțării private în acest context.  

 


